
Protokół Nr LV/2018
z LV Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 22 lutego 2018 roku

w sali Urzędu Miejskiego Stary Rynek 1.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji              - 21

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad LV Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.

3. Przyjęcie protokołu z LIV Sesji Rady Miejskiej.

4. Rozpatrzenie uchwał: 
1/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok,
2/ w  sprawie przekazania  dla  Policji  środków  finansowych  z  przeznaczeniem  na
rekompensatę pieniężną dla policjantów za ponadnormatywny czas służby, 
3/ zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  określenia  wysokości  opłat  za  korzystanie  
z  wychowania  przedszkolnego  uczniów objętych  wychowaniem przedszkolnym  do  końca
roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 6 lat,
4/ w sprawie ustanowienia i określenia zasad przyznawania  dodatku dla aktywnych
zawodowo osób samotnie wychowujących jedno dziecko zamieszkałych na terenie Gminy
Miasto Łowicz, 
5/ w sprawie  wyboru członków Sądu Honorowego,
6/ zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  określenia  szczegółowego  sposobu  i  zakresu
świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości
i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości
opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi,
7/ zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku  na
terenie Gminy  Miasto Łowicz,

5. Informacja, dyskusja i wypracowanie wniosku na temat zmiany nazwy ulicy na osiedlu Górki
dawnej ul. 17 stycznia, obecnie ul. Żołnierzy Niezłomnych.

6. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
7. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
8. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
9. Zakończenie obrad LV Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Ad.1.
Otwarcia  obrad LIV Sesji  Rady Miejskiej  w Łowiczu dokonał  Przewodniczący Rady Miejskiej
w Łowiczu Radny Michał Trzoska.  Powitał  Radnych oraz zaproszonych gości:  Burmistrza Miasta
Pana  Krzysztofa  Jana  Kalińskiego,  Zastępcę  Burmistrza  Miasta  Pana  Bogusława  Bończaka,
przedstawiciela  Komendy  Powiatowej  Policji  Pana  Mariusza  Boczka  Naczelnika  Wydziału
Prewencji.  Powitał  Przewodniczących  Zarządu  Osiedli,  Sekretarza  Miasta  Panią  Marię
Więckowską, Skarbnika Miasta Pana Arkadiusza Podsędka, Naczelników Wydziału, Dyrektorów
jednostek organizacyjnych miasta,  Radcę Prawnego Panią Katarzynę Kranik-Saleh pracowników
Urzędu Miejskiego, przedstawicieli mediów.
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Tradycją  Sesji  Rady  Miejskiej  w  Łowiczu  są  podziękowania,  w  dniu  dzisiejszym  wręczono
podziękowania  i łowickie upominki osobom angażującym się w pomoc zwierzętom w Łowiczu
(Grażyna  Wołynik),  a  w szczególności  trzem  wolontariuszkom  Schroniska  dla  Zwierząt  „Pod
Pelikanem”.

1. Martyna Szpiek-Górzyńska,
2. Agnieszka Fabijańska,
3. Maria Smela,

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że na Sesji Rady Miejskiej obecnych
jest 21 Radnych, wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.

Ad. 2.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że proponowany porządek obrad LV
Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim  zaproszonym.

Radny  Krzysztof  Janicki poprosił,  aby  po  pkt  4  „rozpatrzenie  uchwał”  wprowadzić  punkt  5
„Informacja,  dyskusja i  wypracowanie wniosku na temat  zmiany nazwy ulicy na osiedlu Górki
dawnej ul. 17 stycznia, obecnie ul. Żołnierzy Niezłomnych”. 
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Henryk  Zasępa odniósł  się  do  zasadności  uchwały
w sprawie  wyboru  członków  Sądu  Honorowego.  Poinformował,  że  w  ciągu  dwóch  ostatnich
kadencji był członkiem Sądu Honorowego. Wielokrotnie zanim projekt uchwały został skierowany
na obrady Sesji długo trwały dyskusje czy kandydatura jest godna przyjęcia. Zwrócił uwagę, że
wniosek  o  nadanie  tytułu  Honorowego  Obywatela  Miasta  Łowicza  skierowany  był  w  imieniu
dwóch Radnych Krystiana Cipińskiego i Krzysztofa Olko, natomiast w uzasadnieniu do projektu
uchwały napisane jest, że wniosek został złożony przez siedmiu Radnych. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że wniosek został uzupełniony.
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Henryk Zasępa poinformował,  że  Radni  nie  otrzymali
uzupełnionego  wniosku  w  materiałach.  Zacytował  fragmenty  wniosku  wpływające  na  nadanie
tytułu Honorowego Obywatela Miasta Łowicza „Pan Maciej Rybus urodził się 19 sierpnia 1989
roku w Łowiczu. Swoją karierę piłkarską rozpoczął w klubie Pelikan Łowicz. (…) Maciej Rybus
w swojej bogatej karierze nie zapomniał o miejscu, z którego wyrósł. Od 2012 roku czynnie włącza
się w organizację dużej charytatywnej  imprezy w rodzinnym Łowicz,  turniej  pn. „Gwiazdki  na
Gwiazdkę”. Jest jego ambasadorem, swoją aktywnością promuje miasto w mediach ogólnopolskich.
Jest kapitanem występującej w tym turnieju drużyny, zaprasza do naszego miasta wielu znanych
zawodników. Maciej Rybus jest bez wątpienia wzorem do naśladowania dla wszystkich młodych
sportowców.” Poinformował, że przejrzał wszystkie wnioski złożone na Honorowego Obywatela
Miasta Łowicza. W każdym z wniosków jest dużo więcej informacji jakie mogły przyczynić się do
nadania tego tytułu. Poinformował, że w Szczecinie nadawany jest tytuł Ambasadora Szczecina,
w Ustce  –  Ambasadora  Ustki.  Zaproponował  wprowadzenie  tytułu  Honorowego  Ambasadora
Łowicza.  Można  również  wprowadzić  tytuł  „Zasłużony  dla  Miasta  Łowicza”.  Poprosił
o wypowiedzenie się innych Radnych czy wprowadzenie uchwały w sprawie wyboru członków do
Sądu Honorowego nie jest zbyt pochopne. 
Radny Krystian Cipiński poinformował, że składał dwa lata temu propozycję utworzenia nagrody
miejskiej dla osób działających na rzecz Miasta Łowicza. Poinformował, że miasto Ustka również
posiada  tytuł  Honorowego Obywatela  Miasta  Ustka.  Taki  tytuł  otrzymał  m.  in.  Tomasz  Iwan.
Stwierdził, że Radni nie powinni dyskutować o tym teraz czy Pan Maciej Rybus zasługuje na tytuł
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Honorowego Obywatela Miasta Łowicza. O tym powinien zadecydować Sąd Honorowy, który ma
zostać  powołany.  Stwierdził,  że  Sąd Honorowy powinien  być  powołany dużo  wcześniej  w tej
kadencji Rady Miejskiej. Poprosił, aby punkt dotyczący rozpatrzenia uchwały w sprawie wyboru
członków do Sądu Honorowego został w porządku obrad Sesji bez zmian. Radni, którzy wejdą do
Sądu Honorowego zadecydują, czy kandydatura Pana Macieja Rybusa na Honorowego Obywatela
Miasta Łowicza jest słuszna. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  poinformował,  że  wpłynęły  dwa  pisma
Burmistrza Miasta Łowicza o wprowadzenie autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmian
budżetu  Miasta  Łowicza  na  2018  roku  oraz  o  wycofanie  z  porządku  obrad  projektu  uchwały
w sprawie powierzenia Burmistrzowi Miasta Łowicza uprawnienia do określenia wysokości  cen
i opłat za usługi komunalne o charakterze użyteczności publicznej. Oczytał wnioski.

(stanowią załączniki)
Radny  Robert  Wójcik  poinformował,  że  kandydatura  Pana  Macieja  Rybusa  na  Honorowego
Obywatela Miasta Łowicza budzi kontrowersje. W kuluarach Radni o tym dyskutują, ale nie ma
odważnego, żeby się wypowiedział. Stwierdził, że jest za wcześnie dla Pana Macieja Rybusa na
otrzymanie  takiego tytułu.  Przypomniał,  że w poprzednich kadencjach Honorowe Obywatelstwa
przechodziły  przez  aklamację.  W  tym  przypadku  od  początku  są  kontrowersje.  Poprosił
o rozważenie tego tematu. 
Radny  Krystian  Cipiński stwierdził,  że  nie  jest  za  wcześnie  dla  Pana  Macieja  Rybusa  na
otrzymanie  takiego  tytułu.  Nie  każde  miasto  może  pochwalić  się  piłkarzem,  grającym
w reprezentacji  Polski.  Poinformował,  że  Robert  Lewandowski  jest  Honorowym  Obywatelem
Miasta  Leszno,  Jakub  Błaszczykowski  jest  Honorowym  Obywatelem  Miasta  Opole,  Mirosław
Klosse jest Honorowym Obywatelem Miasta Opole, Łukasz Piszczek jest Honorowym Obywatelem
Miasta  Goczałkowice  Zdrój,  Łukasz  Fabijański  jest  Honorowym  Obywatelem  Miasta  Słubice,
Tomasz  Iwan  jest  Honorowym  Obywatelem  Miasta  Ustka,  Jerzy  Dudek  jest  Honorowym
Obywatelem Miasta Knurów, Tomasz Frankowski jest Honorowym Obywatelem Miasta Białystok,
Ludovic  Obraniak  jest  Honorowym  Obywatelem  Miasta  Pobiedziska,  Karol  Bielecki  jest
Honorowym Obywatelem Miasta Sandomierz, Marcin Gortat jest Honorowym Obywatelem Miasta
Łódź. Stwierdził, że Łowicz nie byłby wyjątkowy honorując Pana Macieja Rybusa. Stwierdził, że
pojawiające  się  wątpliwości  wynikają  ze  specyfiki  2018  roku,  który  będzie  trudnym  rokiem.
Podkreślił,  że  nie  powinno  podważać  się  czy  Pan  Maciej  Rybus  powinien  otrzymać  tytuł
Honorowego Obywatela Miasta Łowicza, o tym powinien zadecydować Sąd Honorowy. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  poinformował,  że  Pan  Maciej  Rybus  ma
rocznikowo 29 lat. Dla piłkarza w tym wieku jest to szczyt kariery i rozpoczyna się powoli droga do
jej  zakończenia.  Przypomniał,  że  cztery  lata  temu  jak  Pan  Zbigniew  Bródka  otrzymywał
Honorowego  Obywatela  Miasta  Łowicza  miał  29  lat.  Stwierdził,  że  późniejsze  przyznanie
Honorowego  Obywatela  Miasta  Łowicza  Panu  Maciejowi  Rybusowi  może  okazać  się  mniej
zasadne. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek Boroski poinformował,  że to za mało,  żeby być
Honorowym Obywatelem Miasta Łowicza. Przyznał rację Radnemu Krystianowi Cipińskiemu, że
Pan  Maciej  Rybus  jest  piłkarzem  znanym.  Stwierdził,  że  nie  można  go  porównać  do  Pana
Zbigniewa Bródki, który zdobył złoty medal olimpijski. Stwierdził, że uzasadnienie do otrzymania
tytułu jest bardzo skromne. Uzasadnienie powinno zawierać więcej zasług kandydata. Jednak Pan
Maciej Rybus ich nie ma, gdyż jest przeciętnym graczem w piłce nożnej w reprezentacji Polski.
Wchodzi  w  drugiej  połowie,  albo  w  pierwszej  połowie  i  jest  zmieniany.  Nie  powinno  się  go
porównywać do Roberta Lewandowskiego czy Jakuba Błaszczykowskiego. Pan Maciej Rybus jest
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dobrym  piłkarzem.  Poinformował,  że  jeżdżąc  po  Polsce  jako  pszczelarz  również  reprezentuje
Łowicz,  rozdaje  ulotki.  Stwierdził,  że  za  swoją  postawę  nie  usłyszał  słowa  dziękuję.  Poparł
Wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej Henryka Zasępę.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  zwrócił  uwagę,  że  ta  dyskusja  jest  nie
potrzebna, gdyż nie został złożony żaden wniosek. O sprawie Sądu Honorowego będzie dyskusja
przy rozpatrzeniu uchwały w tym temacie. Zaproponował zamknięcie dyskusji. 
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  wątpliwości  dotyczące
przyznania tytułu Honorowego Obywatela  Miasta Łowicza Panu Maciejowi Rybusowi powinny
być rozważane na Sądzie Honorowym. Obecnie powinien jedynie zostać powołany Sąd Honorowy.
Zapytał, czy ktoś z Radnych jest zainteresowany obejrzeniem nowych autobusów zakupionych do
MZK, które stoją obecnie na Starym Rynku. Część Radnych zadeklarowała, że jest zainteresowana.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  zmiany
porządku obrad  polegającego na  wprowadzeniu  dodatkowego punktu pn.  „Informacja,  dyskusja
i wypracowanie wniosku na temat zmiany nazwy ulicy na osiedlu Górki dawnej ul. 17 stycznia,
obecnie ul. Żołnierzy Niezłomnych”, informacja ta będzie omawiana w pkt 5, pozostałe punkty
ulegną przesunięciu.

16 „za”, 0 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”
Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  porządek  posiedzenia  został  zmieniony
większością głosów. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zaproponował przegłosowanie wprowadzenie
do porządku obrad autopoprawki do zmian w budżecie miasta na 2018 rok.

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że autopoprawka została wprowadzona jednogłośnie. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  zmiany
porządku  obrad  polegającego  na  wykreśleniu  z  porządku  obrad  ppkt  8.  z  pkt  4  dotyczącego
rozpatrzenia  uchwały  w  sprawie  powierzenia  Burmistrzowi  Miasta  Łowicza  uprawnienia  do
określenia wysokości cen i opłat za usługi komunalne o charakterze użyteczności publicznej.

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że porządek posiedzenia został zmieniony. 

Ad. 3
Protokół z LIV Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem LIV Sesji był Radny Jerzy Stobnicki, Sekretarz Sesji oraz Radni nie zgłosili uwag
do protokołu. 
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że skoro uwag nie zgłoszono, protokół z LIV Sesji
został  przyjęty bez zmian.

Przewodniczący Rady Miejskiej na Sekretarza LV Sesji Rady Miejskiej zaproponował Radnego
Józefa Szczepanika, który wyraził zgodę.

Ad. 4 Rozpatrzenie uchwał: 
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1/ Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok - przedstawił Pan
Arkadiusz Podsędek, Skarbnik Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik poinformował,  że wkład władny Ośrodka Sportu i Rekreacji na zadanie
inwestycyjne  pt.  „Przebudowa  i  modernizacja  części  sanitarnej  budynku  w  hali  OSiR  nr  1
w Łowiczu przy ulicy Jana Pawła II” wyniesie 50 000 zł. Zapytał, jaki jest to procent w stosunku do
kosztu całej inwestycji i na jaką kwotę zostanie złożony ten wniosek.
Radny Krzysztof Olko poinformował,  że wniosek zostanie złożony na kwotę 100 000 zł,  przy
50% wkładzie własnym.  Miasto ma dobre wskaźniki  i  nie  może się  ubiegać o wyższy procent
dofinansowania.  
Radny Mariusz  Siewiera złożył  wniosek  formalny  o  wykreślenie  zadania  inwestycyjnego  pn.
„Budowa Skweru Ofiar Katastrofy Smoleńskiej” w kwocie 10 000 zł z przeznaczeniem na budowę
pomnika z napisem „Pamięci Ofiar Katastrofy Smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku”. Zaznaczył, że
temat ten wzbudza wiele kontrowersji. Uważa, że ofiary katastrofy smoleńskiej zostały uczczone,
gdyż Skwer już jest tak nazwany. Budowanie dodatkowo pomnika jest zbędne. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że został zobowiązany przez
Radnych do wykonania pomnika. Obiecał, że pomnik zostanie wykonany do dnia 10 kwietnia 2018
roku za kwotę nie wyższą niż 10 000 zł. Poinformował, że kamień zostanie wykonany za mniej niż
10 000 zł. Katastrofa Smoleńska to wielka tragedia w dziejach Polski. Wniosek o nazwanie miejsca
upamiętnienia Skwerem Ofiar Katastrofy Smoleńskiej wraz postawieniem pomnika został przyjęty
jednogłośnie.  Stwierdził,  że  postawienie  tego  kamienia  budzi  duże  emocje,  gdyż  postawiony
zostanie  w  trudnym  2018  roku.  Przypomniał,  że  w  tej  katastrofie  zginęły  osoby  związane
z Łowiczem.  W  swoim  gabinecie  przyjmował  Podsekretarza  Stanu  w  Ministerstwie  Kultury
i Dziedzictwa Narodowego Pana Tomasza Mertę. Ojciec Józef Joniec był związany z Kościołem
Ojców  Pijarów.  W  Łowiczu  byli  m.  in.  Jolanta  Szymanek-Deresz,  Ryszard  Kaczorowski.
Stwierdził, że jego osoba jest najbardziej narażona na negatywne opinie. Jednak nie wolno hejterom
ulegać. Wiele osób zwracało uwagę na napisu na kamieniu. Żeby pomnik nie dzielił w Łowiczu
zaproponował umieszczenie napisu „Pamięci ofiar katastrofy smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku
Łowicz  10  kwietnia  2018 roku” Bez napisu „Mieszkańcy Łowicza”.  Poinformował,  że  zawsze
w dniu 10 kwietnia  bierze urlop i jedzie z mieszkańcami dwoma autokarami do Pomnika Ofiar
Katastrofy  Smoleńskiej  na  Powązki  Wojskowe.  Składany  jest  wieniec  oraz  zapalany  znicz.
Zaproponował,  zbiórkę  30  minut  wcześniej.  Autobusy  zatrzymają  się  przy  Skwerze  Ofiar
Katastrofy Smoleńskiej w Łowiczu i razem z mieszkańcami zostanie złożony wieniec i zapalone
znicze. W ten sposób zostanie odsłoniony ten pomnik. Od dnia 1 kwietnia będzie można zapisać się
na wycieczkę. Stwierdził, że stawiając ten pomnik wykonuje się uchwałę z 2011 roku. Skwer Ofiar
Katastrofy  Smoleńskiej  jest  bardzo  ładny,  w  przyszłości  zostanie  zamontowane  oświetlenie.
Poprosił o wyciszenie tych złych emocji.
Radny Jakub Wolski wyraził nadzieję, że wniosek Radnego Mariusza Siewiery nie wypłynął ze
złej woli. Stwierdził, że Radny „popłynął na fali hejtu”. Katastrofa Smoleńska to ogromna tragedia
narodowa, w której zginęli przedstawiciele różnych opcji politycznych. Stwierdził, że w ten sposób
ta tragedia powinna być uczczona. Stwierdził, że Radny Mariusz Siewiera nie mówił nic na temat
pomnika  na  połączonym  posiedzeniu  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  oraz  Komisji
Budżetu i Finansów. Stwierdził, że Skwer Ofiar Katastrofy Smoleńskiej został wykonany za dużo
mniejsze  środki  niż  było  to  pierwotnie  planowane.  Poprosił  Radnego  Mariusza  Siewierę
o wycofanie swojego wniosku. Poprosił Burmistrza o nie zmienianie napisu na kamieniu. Jeśli nie
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powinno się  ulegać fali  hejtu to  napis  powinien zostać bez zmian.  Stwierdził,  że Radni zostali
wybrani  przez  swoje  środowiska.  Zostało  wybranych  9  Radnych  PIS-u.  Dla  ich  wyborców  ta
narodowa tragedia leży głęboko na sercu. Poprosił o dokończenie tej inwestycji. 
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  nie  lubi  jak  Radny  do  Radnego  mówi  „ad  persona”.
Stwierdzenie,  że  Radny  Mariusz  Siewiera  „popłynął  na  fali  hejtu”  można  różnie  zrozumieć.
Stwierdził, że nie zgadza się z negatywnymi opiniami w internecie. Wyraził obawę, że ten kamień
może być traktowana jak tablica poświęcona Hannie Sawickiej zamieszczona na byłym budynku
Zespołu Kolegiów Nauczycielskich. Co roku ta tablica była oblewana farbą. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek Boroski poinformował, że to był pomysł Radnego
poprzedniej kadencji Pana Grzegorza Michalaka. Wtedy wszyscy Radni byli za podjęciem uchwały.
Stwierdził,  że  nie  będzie  to  pomnik  tylko  kamień  upamiętniający  wielką  tragedię  narodową.
Stwierdził,  że  kwota  10 000 zł  nie  jest  dużą kwotą.  Ta  tragedia  powinna zostać  uhonorowana.
Zgodził się z Burmistrzem, że jest to wykonanie uchwały z 2011 roku. Poprosił,  o nie robienie
z tego gry politycznej. Poprosił o znalezienie w swoim sercu 10 % patriotyzmu.  Zwrócił się do
przedstawicieli PIS-u, aby w dniu 10 kwietnia 2018 roku godnie odsłonili ten kamień. 
Radny Krzysztof Igielski poinformował,  że gdy była debata o budowie Kościoła  na os. Górki
wstrzymał  się od głosu, gdyż postanowił uhonorować głos mieszkańców. Stwierdził,  że spotkał
wielu ludzi, którzy do tej pory bardzo przeżywają Katastrofę Smoleńską.   
Radny Mariusz Siewiera stwierdził,  że  przez  cztery lata  słyszy pod swoim adresem,  że  zbija
kapitał  medialny,  że to gra polityczna.  W tym roku Burmistrz mówi,  że rok 2018 jest trudnym
rokiem. Stwierdził, że dla niego te cztery lata były trudne ze względu na wysłuchiwanie różnych
nieprzyjemnych słów pod swoim adresem. Opinia na temat pomnika jest nie tylko jego ale również
mieszkańców.  Został  poproszony  przez  mieszkańców  o  zgłoszenie  takiego  wniosku.  Nikt  nie
neguje, że była to olbrzymia tragedia. Podtrzymał swój wcześniejszy wniosek. 
Radna  Zofia  Kroc poinformowała,  że  konsultowała  z  mieszkańcami  sprawę  upamiętnienia
Katastrofy Smoleńskiej. Większość osób nie ma nic naprzeciwko. Stwierdziła, że kwota 10 000 zł
nie jest dużym obciążeniem dla miasta. Katastrofa Smoleńska była największą tragedią po wojnie.
Stwierdziła, że dyskusja na ten temat jest nie potrzebna. 
Radny Józef  Szczepanik stwierdził,  że ta dyskusja poszła w złym kierunku. Sam Skwer Ofiar
Katastrofy Smoleńskiej nie miał by odpowiedniego wymiaru. Kamień daje przysłowiową „kropkę
nad i”.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  wniosku
o wykreślenie  zadania  inwestycyjnego  pn.  „Budowa  Skweru  Ofiar  Katastrofy  Smoleńskiej”
w kwocie 10 000 zł.

1 „za”, 18 „przeciw”, 2 „wstrzymujące”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził,  że wniosek nie zostanie uwzględniony w projekcie
uchwały. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poprosił,  że Radni wypowiedzieli  się jaki
napis powinien znaleźć się na kamieniu. 
Radny Jakub Wolski złożył  wniosek,  żeby napis  na  kamieniu  był  „Pamięci  Ofiar  Katastrofy
Smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku. Mieszkańcy Łowicza. Łowicz 10 kwietnia 2018 roku”
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Marek  Boroski poinformował,  że  napis  bez  słów
„Mieszkańcy Łowicza” jest lepszy. Wyciszy to złe emocje.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza po wielu uwagach został napis zmieniony.
Poprosił Radnych o decyzję.
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Radna  Zofia  Wielemborek nie  wyobraża  sobie  tablicy  bez  napisu:  „Mieszkańcy  Łowicza.”
Stwierdziła, że będzie to napis anonimowy. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  propozycji
umieszczenia na kamieniu napisu „Pamięci Ofiar Katastrofy Smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku.
Mieszkańcy Łowicza. Łowicz 10 kwietnia 2018 roku”.

11 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Radni zdecydowali, że napis na kamieniu będzie
następujący „Pamięci Ofiar Katastrofy Smoleńskiej z 10 kwietnia 2010 roku. Mieszkańcy Łowicza.
Łowicz 10 kwietnia 2018 roku”. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały  wraz
z autopoprawką.

18 „za”, 0 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”

Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  Rada  Miejska  podjęła  uchwałę  większością
głosów:

U c h w a ł ę  Nr LV/364/2018

2/ Projekt uchwały w sprawie przekazania dla Policji środków finansowych z przeznaczeniem
na rekompensatę pieniężną dla policjantów za ponadnormatywny czas służby -  przedstawił
Pan Krzysztof Kaliński, Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta Łowicza poinformował,  że  obecnie  w Komendzie
Powiatowej w Łowiczu brakuje około 10 etatów.
Radna Zofia Kroc zapytała, ile godzin w miesiącu Policja przeznacza na piesze patrole i jakie
rejony obejmują. 
Pan  Mariusz  Boczek,  Naczelnik  Wydziału  Prewencji poinformował,  że  służbę
ponadnormatywną policjanci pełnią w ciągu 6 godzin. Odbywa się to w czasie wolnym policjantów.
Patrole są piesze i dwuosobowe. Odbywają się głównie w centrum Łowicza. Komenda wysyłając
patrole kieruje się analizą stanu bezpieczeństwa i zagrożeń, czyli danymi w zakresie przestępstw
i wykroczeń. Patrole piesze pełnią służbę także na osiedlach: Bratkowice, Dąbrowskiego, Kostka,
Starzyńskiego.  
Pan Bogusława Bończak, Zastępca Burmistrza Miasta poinformował, że miasto ustala wspólnie
z  Komendą  Powiatowa  Policji  zakres  patroli  pieszych.  Patrole  piesze  są  obecni  na  imprezach
masowych,  na targowisku miejskim,  na koniec roku szkolnego na Błoniach.  Harmonogramy są
wspólnie ustalane w zależności od potrzeb. Podziękował Policji za współpracę z miastem.  
Radny Jerzy Stobnicki zapytał, w jakich miesiącach są organizowane piesze patrole. Czy piesze
patrole w razie potrzeby przemieszczają się samochodem? 
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Pan  Mariusz  Boczek,  Naczelnik  Wydziału  Prewencji poinformował,  że  służbę
ponadnormatywną można planować po podjęciu przez Radę Miejską uchwały.  Z reguły służby
rozpoczynają się w miesiącu kwietniu, a kończą w grudniu. Podziękował w imieniu Komendanta
Policji  za  dotychczasowe  finansowanie  służb  ponadnormatywnych.  Obecnie  w  Komendzie
Powiatowej w Łowiczu jest 10 wakatów, do końca czerwca wakatów będzie 15. Nowi policjanci
przyjęci  do  służby nie  wychodzą  od  razu  do służby patrolowej.  Najpierw odbywają  półroczne
szkolenie, a następnie przez dwa miesiące odbywają staż w oddziałach prewencji Policji w Łodzi
lub  Warszawie.  Policjant  przyjęty  do  służby  z  dniem  1  stycznia  służbę  w  danej  komendzie
rozpoczyna we wrześniu. 
Radny  Grzegorz  Durka  stwierdził,  że  przy  patrolach  pieszych  niezbędna  jest  obsługa
monitoringu,  który jest  pomocny.  Zapytał,  czy monitoring  jest  obsługiwany przez  personel  czy
automatycznie,  oraz  czy  wykorzystywany  jest  przy  patrolach  pieszych.  Czy  monitoring  jest
sprawny.  Czy wszystkie urządzenia są czynne? Czy są prośby związane z monitoringiem, które
Rada Miejska mogłaby spełnić?
Pan Mariusz Boczek, Naczelnik Wydziału Prewencji poinformował, że służba patrolowa musi
być zorganizowana zgodnie z zasadami, które są określone w wewnętrznych przepisach Komendy.
Rejon wybierany jest  tak,  żeby była  możliwość jego właściwego nadzoru.  Patrol  pieszy się nie
sprawdzi  jeśli  jego  rejonem  będzie  całe  miasto  Łowicz.  Sektory  patrolowe  stanowią  wycinek
miasta. Jeśli patrol pełni służbę na osiedlu Bratkowice to zostaje na nim przez cały czas trwania
służby. Ma na to wpływ wielkość osiedla, zagęszczenie ludności oraz możliwe zagrożenia. Patrole
przemieszczają  się  pieszo.  Monitoring  funkcjonuje  w  systemie  autonomicznym,  kamery  mają
zaprogramowane  trasy,  po  których  się  poruszają.  Podgląd  na  monitoring  ma  oficer  dyżurny
i obsługa  stanowiska  kierowania.  Wielokrotnie  obsługa  stanowiska  kierowania  wypatrując
zachowanie niezgodne z prawem przekazuje taką informację do patrolu celem podjęcia interwencji.
Poinformował, że dwa tygodnie temu odbyło się spotkanie w Urzędzie Miejskim, na którym odbyła
się dyskusja dotycząca ewolucji monitoringu. Zostały wyznaczone nowe punkty do nadzoru przez
kamery.  Teraz  należy  czekać  na  rozwiązania  techniczne  i  firmę,  która  te  kamery  przestawi.
Zdarzają  się  awarie  kamer  oraz  monitora,  który  wyświetla  obraz  z  kamer.  Firma  serwisowa
przyjeżdża szybko i naprawia uszkodzone elementy. 
Radny Krzysztof Igielski podziękował za pilnowanie porządku na meczu Widzew Łódź – Pelikan
Łowicz.  Tego dnia  do Łodzi  pojechało  ok.  1000 sympatyków piłki  nożnej,  w tym 350 dzieci.
Poinformował,  że  w  Łowiczu  jest  dużo  obywateli  z  bloku  wschodniego.  Zapytał,  czy  Policja
posiada  informacje  o  tych  osobach  kim  są,  jak  się  przemieszczają.  Jaka  była  wykrywalność
przestępstw na tzw. gorącym uczynku? Poinformował, że nie chodzi o przechodzenie przez ulicę
w niedozwolony miejscu  czyli  drobne wykroczenia.  Stwierdził,  że  Łowicka  Komenda  powinna
przemyśleć zakup psów policyjnych. Patrol pieszy może być jednoosobowy jeśli policjant wyjedzie
razem  z  psem  policyjnym  na  służbę.  Poinformował,  że  zostanie  otwarty  nowy  posterunek
w Nieborowie. Zapytał, czy to nie wpłynie na zmniejszenie liczby policjantów w mieście.
Pan Mariusz Boczek, Naczelnik Wydziału Prewencji poinformował, że policjanci zabezpieczali
dojazd kibiców na mecz oraz ich powrotu z  meczu do Łowicza.  Za bezpieczeństwo na meczu
odpowiadała Miejska Komenda Policji w Łodzi. Poinformował, że jest możliwość służby z psem
policyjnym jednak wiąże się to z kosztami. Zakup psa to koszt około 7 000 zł. Nie ma gwarancji, że
taki pies ukończy szkolenie. Pies jest szkolony wspólnie z przewodnikiem. Zdarza się, że pies ze
względów  medycznych  nie  może  ukończyć  szkolenia.  Ze  względu  bezpieczeństwa  rzadko
odbywają się służby jednego policjanta z psem. Wynika to ze względów bezpieczeństwa policjanta
i jego efektywności. Jeśli takie służby są organizowane to uczestniczy w niej dwoje przewodników
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z  psami.  Takich  zakupów  dokonuje  Wojewódzka  Komenda  Policji  w  Łodzi.  W  zakresie
efektywności  służb  ponadnormatywnych  przytoczył  dane  statystyczne  z  2017  roku.  Policjanci
odbyli  331 patroli  pieszych.  W trakcie  tych  służb wylegitymowali  prawie tysiąc osób, ujawnili
ponad  620  wykroczeń,  zatrzymali  4  sprawców  przestępstw,  zatrzymali  3  osoby  poszukiwane,
skontrolowali  150  pojazdów,  skontrolowali  ponad  2400  obiektów  handlowych  i  skontrolowali
prawie  500  miejsc  zagrożonych,  gdzie  może  dochodzić  do  przestępstw,  wykroczeń  lub  gdzie
gromadzą się osoby nieletnie  zagrożone demoralizacją.  Kwota 65 000 zł  wpłynie na wykonanie
większej ilości służb ponadnormatywnych. Na gminach Komenda Powiatowa Policji w Łowiczu
miała policjantów pełniących funkcję dzielnicowych. Utworzenie Posterunku Policji w Nieborowie
działającego na obszarze gminy Nieborów i Łyszkowice to kwestia pewnego przeorganizowania.
Policjanci pracujący na terenie tych gmin będą rozpoczynać pracę na terenie gminy Nieborów, a nie
w  Łowiczu.  Do  tego  posterunku  dwa  etaty  dokłada  Komenda  Główna  Policji.  Nie  będzie  to
kosztem liczby policjantów na ternie miasta Łowicza. Stwierdziła, że na terenie miasta Łowicza
i powiatu  łowickiego  mieszka  spora  grupa  osób  narodowości  ukraińskiej.  Policja  posiada
informacje, gdzie takie osoby mieszkają. Te osoby ubiegając się o możliwość wjazdu na terytorium
RP i pozwolenie na pracę podlegają weryfikacji. Jednak tym zajmuje się Wojewoda. Policja nie
bagatelizuje przestępstw, których ofiarami lub osobami podejrzanymi są obywatele obcych krajów.
Komenda  Powiatowa  Policji  w  Łowiczu  nie  zauważa  wzrostu  liczby  przestępstw  bądź  innych
zachowań zabronionych, których sprawcami są te osoby. 
Radny  Jakub  Wolski zapytał,  czy  monitoring  jest  obsługiwany  stale,  czy  służy  jedynie  do
nagrywania  i  odtwarzania.  Czy  jest  osoba  która  obserwuje  i  może  natychmiast  reagować  na
niewłaściwe zachowanie. 
Pan  Mariusz  Boczek,  Naczelnik  Wydziału  Prewencji poinformował,  że  nie  ma  pracownika
wyznaczonego tylko do obsługi monitoringu. Monitoring znajduje się na stanowisku kierowania,
gdzie pełnią służbę przeważnie dwie osoby. Te osoby zwracają uwagę na obraz z kamer. 
Radny Jakub Wolski zapytał, czy wraz z rozbudową monitoringu jest potrzeba zatrudnienia osoby
obsługującej monitoring. 
Pan Mariusz  Boczek,  Naczelnik  Wydziału  Prewencji poinformował,  że  przekaże  tą  sugestię
Komendantowi Policji.  Nie jest potrzebna rozbudowa monitoringu. Wystarczy istniejące kamery
przenieść w inne miejsca.
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  miasto  na  wniosek
poprzedniego Komendanta  Policji  zrezygnowało  z  firmy obsługującej  monitoring.  Był  to  koszt
miasta w wysokości 150 000 zł. Policjanci na bieżąco obserwują obraz z kamer. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/365/2018
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3/ Projekt uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie 
z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku
szkolnego  w  roku  kalendarzowym,  w  którym  kończą  6  lat -  przedstawiła  Pani  Joanna
Mostowska Dyrektor Zakładu Ekonomiczno-Administracyjnego w Łowiczu.

(stanowi załącznik)

Radni uwag, pytań nie zgłosili. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/366/2018

4/ Projekt uchwały w sprawie ustanowienia i określenia zasad przyznawania  dodatku dla
aktywnych zawodowo osób samotnie wychowujących jedno dziecko zamieszkałych na terenie
Gminy Miasto Łowicz - przedstawiła Pani Maria Więckowska, Sekretarz Miasta. 

(stanowi załącznik)

Pani  Maria  Więckowska,  Sekretarz  Miasta poinformowała,  że  na  wspólnym  posiedzeniu
Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta oraz Komisji Budżetu i Finansów zostały zgłoszone dwa
wnioski przez Radnego Roberta Wójcika. Pierwszy wniosek dotyczył rozszerzenia definicji osoby
aktywnej  zawodowo  samotnie  wychowującej  dziecko  o  zapisy  które  znajdują  się  w  ustawie
o pomocy państwa w wychowywaniu dzieci. Po konsultacjach z Pani Urszulą Markowicz, Zastępcą
Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej oraz radcą prawnym urzędu postanowiono tą
definicję rozszerzyć autopoprawką. Drugi wniosek dotyczył podniesieniu kryterium dochodowego
z kwoty  1100 zł  do  kwoty  1200  zł.  Stwierdzała,  że  jest  to  dosyć  ryzykowna  decyzja.  Skutek
finansowy wynikający z  zastosowania  tej  uchwały przy kryterium dochodowym 1100 zł  został
wyliczony  na  podstawie  danych,  które  posiada  Miejski  Ośrodek  Pomocy  Społecznej.  Zwróciła
uwagę,  że  nie  wszystkie  osoby,  które  zarabiają  najniższą  pensję  krajową i  wychowują  dziecko
zgłosiły  się  do Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.  To mogą  być  osoby,  które  otrzymują
alimenty i w związku z tym przekraczają próg dochodowy przy zasiłku rodzinnym i programie „500
plus”. Wiedząc o tym nie przyszli do MOPS-u i nie złożyli wniosku. Dlatego należy podejrzewać,
że te 10 osób wpisanych w uzasadnieniu nie jest całą grupą osób, które mogą być beneficjentami tej
pomocy.  W  związku  z  tym  podniesienie  kryterium  dochodowego  o  kwotę  100  zł  może
spowodować, że skutek finansowy dla miasta będzie dużo wyższy. Zaproponowała, żeby zostawić
to kryterium dochodowe bez zmian i przepracować na nim rok czasu. Wtedy miasto będzie miało
orientację,  ile  osób otrzyma  ten  dodatek.  W każdej  chwili  będzie  możliwość  zmiany uchwały.
Istnieje możliwość oszacowania liczby beneficjentów przy wzroście kryterium dochodowego do
kwoty 1200 zł na podstawie danych z MOPS-u. Zauważyła jednak, że nie jest to dobre rozwiązanie,
gdyż  nie  ma  pełnych  informacji  o  liczbie  osób,  które  będą  mogły  z  tego  dodatku  skorzystać.
Poprosiła  o  pozostanie  przy  kryterium  dochodowym  w  wysokości  1100  zł  i  sprawdzeniu
funkcjonowania  tej  uchwały  po  roku.  Poinformowała,  że  na  posiedzeniu  Komisji  był  wniosek
Radnego  Mariusza  Siewiery  o  degresywnej  skali  wypłacania  świadczenia.  Wniosek  ten  jest
skompilowany przy wyliczeniu skutków finansowych. Wymagane byłoby oszacowanie liczby osób,

10



które będą miały dochód 1100 zł, 1200 zł, 1300 zł. Poinformowała, że nie jest w stanie wyliczyć
skutków finansowych degresywnego przyznawania wysokości dodatku. 
Radny  Mariusz  Siewiera  zapytał,  w  jaki  sposób  miasto  będzie  w  stanie  oszacować  skutek
finansowy dla kryterium w wysokości 1200 zł po roku od funkcjonowania tej uchwały.
Radny Robert Wójcik stwierdził, że należy opracować sposób analizy i diagnozy dotyczący tego
dodatku. Bez tego za rok będzie trudno oszacować skutki finansowe przy zwiększonym kryterium
dochodowy.  Wyraził  zadowolenie,  że  chociaż  10  osób  skorzysta  z  tego  dodatku.  Podziękował
Radnemu Jerzemu Stobnickiemu za złożenie wniosku o opracowanie Karty Samotnego Rodzica.
Stwierdził,  że  ciężko  jest  samotnym  rodzicom wychowującym  dzieci,  często  niepełnosprawne.
Poprosił Burmistrza o utworzenie Karty Samotnego rodzica oraz znalezienie rozwiązania jak można
pomóc  rodzicom samotnie  wychowującym więcej  niż  jedno dziecko.  Poprosił  o  wypracowanie
sposobu analizy i diagnozy przyznawania dodatku przy wyższym kryterium dochodowym.
Pani  Maria  Więckowska,  Sekretarz  Miasta poinformowała,  że  liczba  10  osób  jest
wyselekcjonowana z danych, które posiada Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej. Po roku czasu
będzie  wiadomo  ile  naprawdę  jest  beneficjentów  tej  pomocy.  Są  osoby,  które  nie  korzystają
z pomocy MOPS-u, a mogą spełniać kryteria dochodowe. Z danych MOPS wynika, że podniesienie
kryterium dochodowego o kwotę 100 zł liczba beneficjentów wzrosłaby o 20%. Znając liczbę osób
korzystających z dodatku miasto jest w stanie szacunkowo określić skutek finansowy. Ponowiła
prośbę o pozostaniu przy kryterium dochodowym w wysokości 1100 zł i sprawdzenie działania tej
uchwały po roku funkcjonowania.
Pani  Urszula  Markowicz,  Zastępca  Dyrektora  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej
pokazała, jak wygląda kryterium dochodowe 1100 zł przedstawione w uchwale na tle kryteriów
dochodowych obowiązujących w ustawie o świadczeniach rodzinnych, ustawie o pomocy państwa
w wychowywaniu  dzieci,  ustawie  o  funduszu  alimentacyjnym.  W  ustawie  o  świadczeniach
rodzinnych, która weszła w życie 14 lat temu, kryterium dochodowe wynosi 504 zł. To kryterium
dochodowe w ciągu 14 lat zostało podwyższone o 34% i obecnie obowiązuje w wysokości 674 zł
na osobę.  W ustawie o funduszu alimentacyjnym,  która weszła  w życie  10 lat  temu,  kryterium
dochodowe wynosi 725 zł.  W ciągu 10 lat nie zostało ono podwyższone. W ustawie o pomocy
państwa w wychowywaniu dziecka  kryterium dochodowe wynosi 800 zł. W ciągu 2 lat nie uległo
ono zmianie. Zaproponowane kryterium dochodowe w wysokości 1100 zł  jest o 63% wyższe niż
kryterium  dochodowe  w  ustawie  o  świadczeniach  rodzinnych,  o 51%  wyższe  od  kryterium
dochodowego w ustawie  o  funduszu alimentacyjnym,  o  38% wyższe  niż  w ustawie  o pomocy
państwa w wychowywaniu dzieci. Zaproponowane kryterium dochodowe jest dobre - daje prawo
osobom o najniższych dochodach otrzymanie tego dodatku. 
Radny Mariusz Siewiera stwierdził, że może tym samym sposobem jaki za rok wyliczy się liczbę
beneficjentów dla  kryterium dochodowego  1100  zł,  uda  się  wyliczyć  liczbę  beneficjentów  dla
degresywnej skali wypłacenia świadczenia. 
Radny Robert Wójcik stwierdził, że nigdy nie powiedział, że kwota 1100 zł jest złym kryterium
dochodowym. Jednak lepiej, żeby tę pomoc otrzymało 20, 30 osób, a nie 10. Te kryteria z pomocy
społecznej są dużo poniżej minimum egzystencji. Faktem jest, że zaproponowane zostało wyższe
kryterium dochodowe.  Był  zapis  o  waloryzacji  kryteriów socjalnych,  co nie  zostało  wykonane.
Gdyby te kryteria były podnoszone nie było by potrzeby wprowadzanie tej uchwały. 

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska,
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Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  wniosku  o  podwyższenie
kryterium dochodowego do kwoty 1200 zł .

4 „za”, 10 „przeciw”, 7 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował,  że nie  został  przyjęty wniosek o podniesieniu
kryterium dochodowego do 1200 zł. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  autopoprawki  Burmistrza
o dopisanie w §4 ust. 2 po słowach: o pracę nakładczą dopisać cyt. „oraz wykonywanie pracy lub
świadczenie usług np. umowy agencyjnej” i po słowach  umowy o dzieło dopisać cyt.  „albo w
okresie  członkostwa  w rolniczej  spółdzielni  produkcyjnej,  spółdzielni  kółek  rolniczych  lub
spółdzielni usług rolniczych”.

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący  Rady Miejskiej poinformował,  że  autopoprawka o  dopisanie  w §4 ust.  2  po
słowach:  o pracę  nakładczą  dopisać  cyt.  „oraz  wykonywanie  pracy  lub  świadczenie  usług  np.
umowy agencyjnej”  i  po  słowach  umowy o  dzieło  dopisać  cyt.  „albo  w okresie  członkostwa
w rolniczej spółdzielni produkcyjnej, spółdzielni kółek rolniczych lub spółdzielni usług rolniczych”
został przyjęty. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały
z autopoprawką.

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/367/2018

Przewodniczący Rady Miejskiej zarządził przerwę w obradach Sesji do godziny 14:20  
Przerwa 
Po przerwie

5/ Projekt uchwały w sprawie  wyboru członków Sądu Honorowego - przedstawiła Pani Maria
Więckowska, Sekretarz Miasta.

(stanowi załącznik)
Radny Jerzy Stobnicki poprosił, żeby do Sądu Honorowego została wybrana osoba spoza koalicji.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że nie wiadomo kto jest w koalicji,
a kto w opozycji. 
Radny Jerzy Stobnicki stwierdził, że była koalicja i jest koalicja.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał Radnego Jerzego Stobnickiego czy jest
w koalicji. 
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Radny Jerzy Stobnicki stwierdził, że nie jest.
Pan Bogusława Bończaka, Zastępca Burmistrza Miasta poinformował, że dziwią go dyskusje
dotyczące  przyznania  Honorowego  Obywatelstwa  Miasta  Łowicza  Panu  Maciejowi  Rybusowi.
Zapytał Radnego Roberta Wójcika o czym rozmawia się w kuluarach w tej sprawie. Stwierdził, że
takiego  sportowca  -  Łowiczanina  miasto  nie  miało  nigdy.  Pochodzi  z  bardzo  biednej  rodziny
z Korabki.  Zawdzięcza  sobie  wszystko,  tylko  dzięki  swojej  ciężkiej  pracy.  Jest  48-krotnym
reprezentantem Polski. Brał udział w turnieju organizowanym w Polsce - Euro 2012. Wywalczył
awans  razem  z  reprezentacją  Polski  na  Mistrzostwa  Świata  we  Francji.  Jest  podstawowym
zawodnikiem reprezentacji Polski w piłce nożnej, najpopularniejszym sporcie w naszym kraju. Nie
gra w Huraganie Bobrowniki, tylko grał w zespole Olympique Lyon, wicemistrzów Francji. Grał
w Lidze  Mistrzów.  Stwierdził,  że  będzie  trudno,  żeby  jakiś  Łowiczanin  grał  w  takiej  klasie
rozgrywkowej. Obecnie jest podstawowym zawodnikiem lidera rosyjskiej ligi Lokomotiv Moskwa.
Z przyjemnością  wraca  do  Łowicza.  W każdym wywiadzie,  gdy jest  pytany o  swoje  początki
zawsze opowiada o Łowiczu. Utożsamia się z naszym miastem. Pomaga w imprezie „Gwiazdki na
Gwiazdkę”,  dzięki  czemu to wydarzenie jest  takie popularne.  Pan Maciej Rybus jest wybitnym
sportowcem. Stwierdził, że Pan Maciej Rybus jak nikt zasługuje na tytuł Honorowego Obywatela
Miasta Łowicza.
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Marek  Boroski poprosił  o  szanowanie  wypowiedzi
Radnych. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że po głosowaniach w tej kadencji
Rady widać, że nie ma oczywistego podziału koalicja, opozycja. 
Radna Karina Sędkowska-Staszewska  zdziwiła  się,  że  powstała  taka dyskusja  w tej  sprawie.
Należy pamiętać o zasłużonych dla kultury,  ale również dla sportu. Szczególnie należy zwrócić
uwagę na osoby, które nie zapominają o Łowiczu. Zaproponowała Radnego Krzysztofa Igielskiego
na członka Sądu Honorowego. 
Radny Krzysztof Igielski nie wyraził zgody. Pan Maciej Rybus jest jego bliską rodziną. 
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  nie  można  zaprzeczyć,  że  jest  koalicja  i  opozycja.  Nie
powinno się negować wypowiedzi Radnego. Stwierdził, że nie powinno się dezawuować małych
klubów piłkarskich. Często w takim Huraganie Bobrowniki rozpoczynają karierę sportową wybitni
piłkarze.  Stwierdził,  że  Pani  Maria  Sołtyszewska  jest  osobą,  która  jego  zdaniem  zasługuje  na
nadanie tytułu Honorowego Obywatela Miasta Łowicza. Jest wiele innych osób, które również na
ten tytuł zasługują.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że Pani Maria Sołtyszewska
za swoją działalność na rzecz sztuki ludowej została uhonorowana Gwiozdą Łowicką. Pan Maciej
Rybus nie został uhonorowany w Łowiczu w żaden sposób.  
Radny Jakub Wolski  zaproponował Radnego Grzegorza Durkę na członka Sądu Honorowego.
Poinformował, że nie istnieje klub o nazwie Huragan Bobrowniki.
Radny Grzegorz Durka wyraził zgodę.
Radny Krystian Cipiński zaproponował Radnego Jerzego Stobnickiego, Radnego Leszka Plichtę,
Radnego Jakuba Wolskiego, Radną Zofię Wielemborek na członków Sądu Honorowego.
Radny Jerzy  Stobnicki nie  wyraził  zgody.  Zaproponował  Radną Zofię  Kroc  na członka Sądu
Honorowego.
Radny Leszek Plichta wyraził zgodę.
Radny Jakub Wolski wyraził zgodę.
Radna Zofia Wielemborek wyraziła zgodę.
Radna Zofia Kroc wyraziła zgodę.
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska  poinformował,  że  jest  zgłoszonych  5
kandydatów  na  członków Sądu Honorowego  na  cztery  wolne  miejsca.  Zapytał,  w jaki  sposób
zostaną wybrani członkowie Sądu Honorowego. 
Radny Leszek Plichta zrezygnował z uczestniczeniu w Sądzie Honorowym.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały z wpisaniem na
członków Sądu Honorowego: Radnego Grzegorza Durkę, Radnego Jakuba Wolskiego, Radną Zofię
Kroc, Radną Zofię Wielemborek.

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/368/2018

Radny  Leszek  Plichta stwierdził,  że  spowszedniała  ta  sytuacja,  że  Pan  Maciej  Rybus  jest
reprezentantem Polski w piłce nożnej. Po pierwszym meczu zagranym przez Pana Macieja Rybusa
w reprezentacji była taka radość, że już wtedy były propozycje uhonorowania go. Teraz wydaje to
normalne, gdyż zagrał tyle meczy. 
Radny Krzysztof Igielski poinformował, że wychowywał się razem z Panem Maciejem Rybusem.
Blokowisko na ul. Armii Krajowej jest trudnym środowiskiem. Pan Maciej Rybus wychowywał się
w  bardzo  biednej  rodzinie.  Stwierdził,  że  zasłużył  na  bycie  Honorowym  Obywatelem  Miasta
Łowicza, swoją ciężką pracą, determinacją, wiarą w to, że można inaczej. 
Radna Zofia Kroc zapytała, na jaki okres powoływany Sąd Honorowy.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że Sąd Honorowy powoływany
jest na czas kadencji Rady Miejskiej.

6/  Projekt  uchwały  zmieniający  uchwałę  w  sprawie  określenia  szczegółowego  sposobu
i zakresu  świadczenia  usług  w  zakresie  odbierania  odpadów  komunalnych  od  właścicieli
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi - przedstawił Pan Grzegorz
Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)
Radna Zofia Kroc zapytała, czy będą odbierane odpady w workach innego koloru niż te wykazane
w uchwale.
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że od dnia 1 lipca 2018 roku wchodzi w życie rozporządzenie Ministra Środowiska, które nakazuje
aby  jedną  z frakcji,  którą  stanowi  papier,  kartony  i  opakowania  kartonowe,  selekcjonować
w pojemnikach i workach koloru niebieskiego. Pozostałe kolory worków pozostają bez zmian, czyli
brązowy, żółty i zielony. 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek Boroski zapytał,  czy w Łowiczu są rozstawione
kosze na odchody po psach.
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że  niektórych  rejonach  miasta  są  ustawione  takie  kosze,  np.  wzdłuż  ul.  Starzyńskiego,  na
os. Bratkowice, w parku Błonie. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że miasto z Panem Jerzym
Igielskim z Zakładu Oczyszczania Miasta rozmawia i zwraca uwagę, żeby przyjmować odpady od
mieszkańców w innych kolorach worków. 
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Radny  Mariusz  Siewiera zapytał,  czy  przy  „Lameli”,  tak  gdzie  jest  zatoka  parkingowa,  jest
możliwość  ustawienia  kosza  na  śmieci.  Kierowcy  tam się  często  zatrzymują  i  nie  mają  gdzie
wyrzucić śmieci.
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że wszędzie jest możliwość ustawienia kosza. Jedynie trzeba ustalić odbiór tych odpadów. Miasto
ma podpisaną umowę z Zakładem Oczyszczania Miasta na opróżnianie koszty. Trzeba znaleźć na to
środki oraz podpisać aneks do umowy z ZOM. 
Radny  Jerzy  Stobnicki zapytał,  czy  jest  możliwość  zainstalowania  pokryw  na  koszach  przy
lokalach  gastronomicznych.  Poinformował,  że taka przykładowa pokrywa jest  zainstalowana na
ul. Zduńskiej  przez  prywatną  osobę  prowadzącą  lokal  gastronomiczny  w  pobliżu.  Dzięki
zainstalowaniu pokrywy ptaki nie wyciągałyby odpadów z koszy. 
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że  pokrywy  zostały  zainstalowane  przez  Urząd  Miejski,  a  nie  osobę  prywatną.  Takie  daszki
zainstalowane  są  na  pięciu  koszach  na  Nowym  Rynku.  Jest  możliwość  zainstalowania  takich
pokryw tylko należy wskazać, na których koszach należy je zamontować. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/369/2018

7/  Projekt  uchwały  zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  Regulaminu  utrzymania  czystości
i porządku na terenie Gminy  Miasto Łowicz - przedstawił Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca
Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik zapytał, gdzie powinno się wyrzucać opakowania wielomateriałowe np. po
mleku UHT lub napojach.
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że należy je wyrzucać do worka lub pojemnika oznaczonego kolorem niebieskim.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko,
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

 (stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały .
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
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Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LV/370/2018

Ad. 5
Informacja. dyskusja i wypracowanie wniosku na temat zmiany nazwy ulicy na osiedlu Górki
dawnej ul. 17 stycznia, obecnie ul. Żołnierzy Niezłomnych.

Radny Krzysztof Janicki  poinformował, że została zmieniona nazwa ulicy 17 stycznia na ulicę
Żołnierzy  Niezłomnych.  Mieszkańcy  nie  są  zadowoleni  ze  zmiany  nazwy  ulicy  i  szukają
rozwiązania,  aby ulica  ponownie  nazywała  się  17 stycznia.  Ten temat  był  długo omawiany na
Komisji Rewizyjnej, jednak tym tematem musi zająć się Rada Miejska. Poprosił Burmistrza, aby od
początku przedstawił informacje w tej sprawie.  
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że sala, na której odbywają
się posiedzenia Rady Miejskiej została nazwana salą radziecką w okresie międzywojennym. Wtedy
nie  istniał  Związek  Radziecki,  tylko  Związek  Sowiecki.  Po  wojnie  władze  komunistyczne
wprowadziły nazwę Związek Radziecki lub Związek Socjalistycznych Republik Radzieckich. Ulica
Radziecka została nazwana w 1926 roku. W dniu 1 kwietnia 2016 roku uchwalono ustawę o zakazie
propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jednostek organizacyjnych,
jednostek  pomocniczych  gminy,  budowli,  obiektów  i  urządzeń  użyteczności  publicznej  oraz
pomniki, tzw. uchwała o dekomunizacji. Dotyczyła między innymi dekomunizacji ulic. 
Nazwy ulic w Łowiczu były nadawane po wojnie. Miejska Rada Narodowa zmieniła Zduńską na
ul. Bieruta, ul. Bolimowską na ul. Obrońców Stalingradu. W 1972 roku Miejska Rada Narodowa
nazwała kilka ulic m. in. Gwardii Ludowej, Hanki Sawickiej, 17 stycznia. W 1975 roku Miejska
Rada Narodowa nazwała kolejne ulice m. in. ul. Wyzwolenia. 
W 1990 roku Rada Miejska zmieniła większość nazw ulic, w większości przywróciła stare nazwy.
W dniu 30 października 2017 roku Wojewoda wystosował pismo do Urzędu Miejskiego w Łowiczu
o przedstawienie  projektów  uchwał  wraz  z  uzasadnieniem  dotyczących  nadania  nazw
ul .Wyzwolenia  i  ul.  17  stycznia.  Miasto  wystąpiło  do  Archiwum  Państwowego  o  kserokopię
uchwał oraz protokołów z sesji. Przy uchwałach nie było żadnych uzasadnień. W protokole również
nie  było  żadnego  wyjaśnienia  dlaczego  tak  nazwano  ulice.  W  dniu  6  listopada  2017  roku
odpowiedz wraz z kserokopiami dokumentów została przesłana do Wojewody Łódzkiego. Ulica
Wyzwolenia została tak nazwana gdyż mostem warszawskim w dniu 17 stycznia 1945 wjechał
czołg radziecki, tą drogą weszli Rosjanie. Jednak póki co Wojewoda do nazwy ul. Wyzwolenia nie
odniósł się. W dniu 2 lutego 2018 roku wyszło zarządzenie zarządcze Wojewody o zmianie nazwy
ul. 17 stycznia na ul. Żołnierzy Niezłomnych. Zarządzenie to weszło w życie w dniu 16 lutego 2018
roku.  Rada  Miejska  ma  prawo  wystąpić  do  Wojewódzkiego  Sądu  Administracyjnego  jeśli  nie
zgadza  się  z  tym  zarządzeniem.  W  dniu  7  stycznia  2018  roku  została  zmieniona  ustawa
dekomunizacyjna. W art. 6b jest napisane, że w przypadku zmiany nazwy skwerów, placów, ulic
musi być zgoda pisemna Instytutu Pamięci Narodowej oraz Wojewody. Poinformował, że jedna
z mieszkanek ul. Żołnierzy Niezłomnych napisała do Burmistrza e-maila  z prośbą o utrzymanie
nazwy ulicy  17  stycznia,  ale  do  nazwy dodać  rok.  Dodanie  roku do nazwy ulicy  17  stycznia
spowoduje  zmianę  nazwy  ulicy.  Jest  możliwość,  aby  w  uchwale  zapisać,  że  jest  możliwość
używania skróconej nazwy ulicy. W e-mail-u zostały zaproponowane cztery rozwiązania. Pierwsze
17 stycznia 1736 roku to data urodzin Stanisława Augusta Poniatowskiego, ostatniego króla Polski.
Był kochankiem Katarzyny II, dzięki czemu dostał się na tron. Za jego panowania odbyły się trzy

16



rozbiory Polski. Stwierdził, że data nie zbyt trafiona. Drugą propozycją jest 17 stycznia 1864 roku –
bitwa pod Iłżą. To niewielkie piękne miasteczko położone wśród lasów na południu od Radomia.
Nie  ma  żadnego  powiązania  z  Łowiczem.  Trzecia  propozycja  to  17  stycznia  1944  roku  –
rozpoczęcie  bitwy o Monte Casino.  Bitwę tę  rozpoczęli  Anglicy.  W dniu 24 marca  1944 roku
Anglicy zapytali  gen. Władysława Andersa, czy Polacy będą walczyć o Monte Casino. Wyraził
zgodę i Polacy walczyli o Monte Casino w dniach 11-18 maja 1944 roku. W trakcie bitwy zginął
mieszkaniec  Łyszkowic  Franciszek  Oświęcimski.  Ta  data  ma  niewiele  wspólnego  z  naszym
miastem.  Czwarta  propozycja  to  17  stycznia  1649 -   koronacja  Jana Kazimierza,  króla  Polski.
Rządził  w  trudnych  czasach  –  długie  powstanie  kozackie,  potop  szwedzki.  Był  cztery  razy
w Łowiczu.  Koronował  go  arcybiskup  Maciej  Łubieński,  który  jest  pochowany  w  Katedrze
Łowickiej.  Po bitwie pod Zbarażem prymas  kazał  namalować obraz Hołd Króla -  relikwią św.
Wiktorii. Król przyjechał w 1652 roku na odsłonięcie obrazu. Obraz znajduje się w prawej bocznej
nawie w Katedrze Łowickiej. Ta data ma historyczne uzasadnienie dla nadania takiej nazwie ulicy.
Zwrócił  uwagę,  że  przez  dodanie  roku  zmieni  się  nazwa ulicy.  Ewentualna  zmiana  należy  do
kompetencji Rady Miejskiej. Zadaniem Burmistrza jest wykonywać zarządzenia Wojewody. Jeśli
będzie wniosek o przygotowanie przez władzę wykonawczą uchwały, miasto wystąpi do Wojewody
w tej sprawie. Stwierdził, że nazwanie ulicy Żołnierzy Niezłomnych jest ładną nazwą. Żołnierze
Niezłomni w Łowiczu jeszcze nie zostali uhonorowani. Zaprosił na uroczystości, które odbędą się
w dniu 8 marca 2018 roku w Dniu Żołnierzy Niezłomnych na ul. Kurkowej. Stwierdził,  że jest
ul. Eugeniusza  Konopackiego  –  komunistycznego  Burmistrza  Łowicza  1945-1948,  wcześniej
członka Polskiej Partii Robotniczej. Jeśli mieszkańcy Górek nie będą chcieli nazwy ul. Żołnierzy
Niezłomnych, zaproponuje zmianę nazwy ul. Konopackiego na ul. Żołnierzy Niezłomnych.  
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że w dniu 17 lutego 2018 roku
wpłynęła  petycja  mieszkańców Górek w obronie nazwy ulicy 17 stycznia  w Łowiczu.  W dniu
15 lutego 2018 roku została złożona interpelacja Radnego Mariusz Siewiery,  zmieniona pismem
z dnia 19 lutego 2018 roku w sprawie zmiany nazwy ul. 17 stycznia.

(stanowią załączniki)
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh,  Radca  prawny poinformowała,  że  zarządzenie  zastępcze  jest
specyficznym  aktem  nadzoru  nad  działalnością  Rady  Gminy.  Każdy  akt  nadzoru  może  być
zaskarżony do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego.  Termin zaskarżenia to 30 dni. Ustawa
dekomunizacyjna już jakiś czas funkcjonuje i została ona przetestowana w innych miastach. Gdy
Wojewoda  nadał  nową  nazwę  ulicy  po  zaopiniowaniu  przez  IPN,  gmina  zmieniała  nazwę
Wojewody  na  nazwę,  którą  Rada  wskazała.  Obecnie  ustawodawca  zmienił  ustawę
dekomunizacyjną. Jeśli Rada pozostawała w bezczynności i nie zmieniła nazwy ulicy, a wojewoda
w następstwie wydał zarządzenie zastępcze to aby zmienić nazwę ulicy trzeba zapytać o wyrażenie
zgody IPN i Wojewodę.  Rada nie  może  podjąć  skutecznej  uchwały o zmianie  nazwy bez tych
dwóch formalnych elementów. Art. 6c wprowadzony tą nowelizacją zawiera zapis, że skarga nie
będzie zasadna jeśli Rada nie podjęła czynności z przyczyn niezależnych od niej  m. in.  wojna,
klęska  żywiołowa,  brak  kworum.  W  Łowiczu  takie  rzeczy  nie  wystąpiły.  Wojewódzki  Sąd
Administracyjny w pierwszej kolejności będzie badał dopuszczalność formalną skargi. Dopiero jak
sąd  stwierdzi,  że  wszystko  jest  w  porządku  zaczyna  badać  materialno-formalną  stronę  skargi.
W sytuacji  gdy Rada mogła zadziałać,  a nie  zadziałała  i  nie  było  przyczyn  niezależnych,  które
stanowiłyby  przeszkodę  do  zmiany  nazwy  ulicy,  to  taka  skarga  na  etapie  formalno-prawnym
zostanie  przez  sąd oceniona  negatywnie.  W internecie  pojawiły  się  informacje,  że  gminy chcą
oddać  ocenie  przez  Trybunał  Konstytucyjny  tą  nowelizację  ustawy  dekomunizacyjnej.  Gminy
stwierdzają, że ta zmiana w ustawie ogranicza konstytucyjne uprawnienia organów gminy. Nie jest
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wiadomo,  jak  postąpiłby  Wojewódzki  Sąd  Administracyjny  rozpatrując  skargę  po  zgłoszeniu
ustawy do Trybunału Konstytucyjnego. Sąd może stwierdzić, że skierowanie skargi konstytucyjnej
nie  tamuje  postępowania  przed  Wojewódzkim  Sądem  Administracyjnym  i  skargę  będzie
procedował. Czyli istnieje prawdopodobieństwo, że skarga nie uzyska akceptacji na etapie badania
formalno-prawnego. Drugie stanowisko jest takie, że złożenie skargi konstytucyjnej uprawnia sąd
do  zawieszenia  postępowania.  Wtedy  będzie  oczekiwanie  na  rozstrzygnięcie  Trybunału
Konstytucyjnego.  Po  rozstrzygnięciu  sąd  podejmie  zawieszone  postępowanie.  Jednak  cała  ta
sytuacja jest niepewna. Jeśli Radni zdecydują się złożyć  skargę,  to musi  w tym zakresie zostać
podjęta  uchwała  o  zamiarze  zaskarżenia  zarządzenia  zastępczego.  Istnieje  duże
prawdopodobieństwo, że sąd tej  skargi nie uwzględni.  Jeśli Rada zdecydowałaby się na zmianę
nazwy ulicy nie jest wiadome w jakim trybie Rada powinna wystąpić do IPN-u i do Wojewody.
Zapis art. 6b ustawy dekomunizacyjnej tego nie wyjaśnia, jest tylko zapis, że „wymaga uprzedniej
zgody Instytutu Pamięci Narodowej - Komisji Ścigania Zbrodni przeciwko Narodowi Polskiemu
oraz właściwego miejscowo wojewody. Możliwe są dwa rozwiązania. Pierwszym sposobem jest
przegotowanie projektu uchwały i wysłanie go do Wojewody i IPN-u celem zaopiniowania. Jeśli
projekt uchwały uzyska zgodę zostanie przedstawiony na sesji. Drugim rozwiązaniem jest podjęcie
uchwały o zamiarze wystąpienia do IPN-u i wojewody o wyrażeniu zgodny na zmianę nazwy ulicy.
Można byłoby załączyć projekt uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy z prośbą o zaopiniowanie.
Trudno jest  powiedzieć,  które rozwiązanie  jest  dobre.  Przez  analogię  jest  w ustawie  o drogach
publicznych (art. 8) jest podobna procedura. Przepis ten odnosi się do dróg wewnętrznych (nie jest
własnością gminy), które mają często wielu właścicieli. Art. 8 zawiera zapis „Podjęcie przez radę
gminy uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej wymaga uzyskania pisemnej zgody
właścicieli terenów, na których jest ona zlokalizowana”. Gmina wysyła pisma w sprawie wyrażenia
zgody  przez  właścicieli.  Taki  sposób  może  być  prawidłowy  w przypadku  art.  6b  ustawy
dekomunizacyjnej  -  czyli  przygotowanie  projektu  uchwały  i  wystąpienie  pismem  do  IPN-u
i wojewody o wyrażenie zgody. Ta sprawa zarówno formalnie i od strony materialno-prawnej jest
skomplikowana.
Radny  Krzysztof  Janicki  poinformował,  że  otrzymał  wniosek  mieszkańców  ul.  Żołnierzy
Niezłomnych skierowany do Burmistrza Miasta Łowicza i Radnych Rady Miejskiej: 

(stanowi załącznik)
Stwierdził, że nie ma możliwości powrotu do starej nazwy ul. 17 stycznia, jedynie może być nazwa
ul. 17 stycznia 1649 roku z uzasadnieniem powiązań Króla Jana Kazimierza z Łowiczem.
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh,  Radca  prawny poinformowała,  że  zmiana  nazwy  na
ul. 17 stycznia  bez  dopisania  roku  mogłyby  wyglądać  na  działania  pozorowane.  W  projekcie
uchwały  o  zmianie  nazwy  ulicy  musi  być  dobre  uzasadnienie.  Użycie  skróconej  nazwy  jest
możliwe. Wymiana dokumentów jest wolna od opłat jeśli zmiana nazwy ulicy wynika z ustawy
dekomunizacyjnej.  Nie wiadomo, czy zmiana nazwy ulicy na ul.  17 stycznia 1649 roku byłaby
zwolniona od odpłat.  
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, czy zmiana nazwy ulicy z 17 stycznia
na ul. 17 stycznia 1649 roku wymaga zmiany dokumentów.
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh,  Radca  prawny poinformowała,  że  jest  wymagana  zmiana
dokumentów, gdyż 17 stycznia byłaby jedynie nazwą skrótową. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  stwierdził,  że mieszkańcom nie przeszkadza
nazwa ul. Żołnierzy Niezłomnych tylko chodzi o to, żeby nie musieli wymieniać dokumentów, oraz
zgłaszać  tego  do  różnych  instytucji.  Zacytował  fragment  petycji  mieszkańców  dawnej  ul  17
stycznia „Wnioskujemy, żeby Rada Miejska Łowicza w Uchwale zmieniła uzasadnienie do nazwy
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naszej  ulicy.  Uważamy,  iż  zmiana  nazwy  ulicy  narusza  interes  mieszkańców.  Trzeba  będzie
zgłaszać zmianę formalności w wielu urzędach. Takie wnioski o dokonanie zmian w adresie będzie
trzeba zgłosić między innymi w bankach, urzędzie skarbowym, ZUS, w szkołach, w przychodniach,
szpitalach,  sądach, Uważamy,  że to nie jest dogodna sytuacja zwłaszcza dla osób starszych lub
niepełnosprawnych.  Sprawa zmiany nazwy ulicy 17 stycznia będzie oznaczać poniesienie  przez
mieszkańców  niepotrzebnych  niedogodności  i  kosztów.  Apelujemy  do  Państwa  o  uszanowanie
opinii  mieszkańców  ul  17  stycznia  i  uszanowanie  woli  samych  zainteresowanych,  poprzez
pozostawienie obecnej nazwy ulicy.” Powrót do nazwy ul. 17 stycznia wraz z dodaniem roku 1649
oznacza, że mieszkańcy nie unikną formalności. Jednocześnie Rada może ich narazić na dodatkowe
koszty, gdyż taka zmiana może nie znosić opłat. Stwierdził, że sąwątpliwości związane ze zmianą
nazwy tej ulicy. 
Radny Robert Wójcik poinformował, że również ma wątpliwości. Teraz jest możliwość wymiany
dokumentów  nieodpłatnie.  Zmiana  nazwy  ulicy  na  17  stycznia  1649  również  wymusi  zmianę
dokumentów,  prawdopodobnie  odpłatnie.  Wyraził  zdziwienie,  że  Wojewoda  domniemuje,  że
17 stycznia to dzień wyzwolenia, jeśli nie było żadnego uzasadnienia pod uchwałą. Stwierdził, że
zarówno organ uchwałodawczy jak i wykonawczy nie zareagował w odpowiednim czasie na ustawę
dekomunizacyjną.  Zaskarżyć  tego zarządzenia Rada nie może,  gdyż nie było żadnych przyczyn
niezależnych od Rady. 
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh,  Radca  prawny poinformowała,  że  pozytywne  rozstrzygniecie
Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego jest  pod dużym znakiem zapytania  z  uwagi  na to,  że
żadnych przeszkód o charakterze prawnym czy faktycznym nie było, żeby Rada się tym problemem
nie mogła zająć. Poinformował, że jedna z gmin z ul. 22 lipca zmieniała nazwę na ul. 22 lipca.
Sprawa skończyła się w Sądzie w Olsztynie.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zapytał, czy Rada Gminy zmieniła nazwę ulicy
po otrzymaniu zarządzenia zastępczego od wojewody. 
Pani Katarzyna Kranik-Saleh, Radca prawny poinformowała, że Rada Gminy zmieniła nazwę
ulicy po otrzymaniu zarządzenia zastępczego od wojewody. Jednak było to przed dniem 7 stycznia
2018 roku, przed nowelizacją ustawy. Wtedy nie było wymogu formalnego o wyrażenie zgody na
zmianę nazwy przez IPN i wojewodę. 
Radny Robert Wójcik  stwierdził,  że należy spotkać się z mieszkańcami i wyjaśnić tą sytuację.
Poinformował, że należy wychodzić naprzeciw wnioskom mieszkańców, ale jeśli jest taka sytuacja
prawna, że Rada mogłaby ich narazić na ponoszenie kosztów to mieszkańcy raczej wycofają ten
wniosek. Należy mieszkańcom przedstawić tą sytuację i wysłuchać ich opinii.
Radny  Krzysztof  Janicki  stwierdził,  że  dobrym  pomysłem  jest  zorganizowanie  spotkania
z mieszkańcami. Poprosił o 5 minut przerwy.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska zarządził przerwę w obradach Sesji do godziny
15:40.

Przerwa
Po przerwie

Radny  Krzysztof  Janicki  poinformował,  że  po  konsultacji  z  przedstawicielką  mieszkańców
Zarząd  Osiedla  „Górki”  zorganizuje  spotkanie  z  mieszkańcami  ul.  17  stycznia  z  Burmistrzem
i z Radczynią Prawną. Podziękował za wprowadzenie tego punktu do porządku obrad. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poprosił  Panią  Katarzynę  Kranik-Saleh
o przeczytanie art. 5 ustawy o zakazie propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego
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przez  nazwy  jednostek  organizacyjnych,  jednostek  pomocniczych  gminy,  budowli,  obiektów
i urządzeń użyteczności publicznej oraz pomniki.
Pani  Katarzyna  Kranik-Saleh,  Radca  prawny zacytowała  art.  5  ustęp  1.  ustawy
dekomunizacyjnej „Pisma oraz postępowania sądowe i administracyjne w sprawach dotyczących
ujawnienia w księgach wieczystych oraz uwzględnienia w rejestrach, ewidencjach i dokumentach
urzędowych zmiany  nazwy dokonanej na podstawie ustawy są wolne od opłat.” Jeżeli toczą się
postępowania administracyjne lub sądowe i wymagane jest podanie adresu nie będą z tego tytułu
ponoszone  opłaty  np.  rejestry  skarbowe,  rejestry  gruntów i  budynków,  ujawnienie  w księgach
wieczystych  danych  dotyczących  nieruchomości.  Zacytowała  art.  5  ustęp  2.  ustawy
dekomunizacyjnej  „Zmiana nazwy dokonana na podstawie  ustawy nie  ma  wpływu na  ważność
dokumentów zawierających nazwę dotychczasową.” Nie traci ważności dowód osobisty oraz prawo
jazdy. 

Ad. 6
Informację  o  działaniach  w  okresie  między  Sesjami  –  przedstawił  Pan  Krzysztof  Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny  Robert  Wójcik zapytał,  czy  awaria  sieci  wodociągowej  na  ul.  Powstańców  powstała
w wyniku poruszania się tą drogą ciężkich pojazdów. W jakim stanie jest sieć wodociągowa na
ul. Powstańców?  Poinformował,  że  za  budynkiem  Zakładu  Energi  Cieplnej  w  Łowiczu  jest
wywożona  ziemia.  Kanał  „Kostka”  jest  obwałowywany.  Zadzwonił  jeden  z  mieszkańców
z informacją, że samochody ciężarowe wjeżdżają na chodnik na ul. Kaliskiej. Zapytał, czy będzie
wykonywany nowy wjazd z ul. Kaliskiej. Poinformował, że miało być prowadzone postępowanie
administracyjne w sprawie obwałowywania i podwyższania terenu wokół cieku „Kostka”. Zapytał,
na jakim etapie  jest postępowanie administracyjne.  Czy właściciele  działek mają pozwolenie na
zmianę warunków wodnych. Stwierdził, że przy podwyższenie się poziomu wody w cieku „Kostka„
spowoduje  zalewanie  domów  jednorodzinnych.  Poinformował,  że  planowana  jest  podwyżka
czynszu  w  ZGM-ie.  Prasa  lokalna  podała,  że  podwyżka  zaproponowana  jest  na  podstawie
Wieloletniego  Programu  Gospodarowania  Mieszkaniowym  Zasobem  Gminy  Miasta  Łowicza.
Poinformował, że program obowiązywał do końca 2017 roku i nowy nie był przyjmowany. Zapytał,
na jakiej podstawie zostały podwyższone czynsze i kiedy będzie przedstawiony nowy program. Czy
został  powołany pełnomocnik do utworzenia spółki Zakład Utrzymania  Miasta? Kiedy zostanie
wymieniona  flaga  na  łowicką  na  rondzie  Niepodległości?  Poinformował,  że  został  ogłoszony
konkurs  na  inspektora  w  Wydziale  Organizacyjnym.  Do  jego  zadań  ma  należeć  całoroczne
opracowanie  Raportu  o  stanie  miasta.  Taki  raport  będzie  przedstawiany  w  maju  2019  roku.
Kolejnym zadaniem ma być bieżące monitowanie i aktualizacja Strategii Miasta Łowicza. Zapytał,
czym będzie zajmował się Wydział Strategii, Rozwoju i Obsługi Przedsiębiorców. Do zadań tego
wydziału  należy  aktualizacja  strategicznych  dokumentów  mających  wpływ  na  rozwój  miasta,
a w tym aktualizacja Strategii Miasta Łowicza. Zapytał, dlaczego zadania są dublowane. Inspektor
w Wydziale Organizacyjnym miałby też za zadanie opracowanie regulaminu wykonania inwestycji
w ramach budżetu partycypacyjnego. Stwierdził,  że wynika to z wniosku jaki złożył  w sprawie
opracowania  regulaminu  budżetu  obywatelskiego.  Nie  jest  to  zbyt  duży  zakres  czynności  na
stanowisko inspektora.  Zapytał,  czy  jest  to  konkurs  pod  konkretną  osobę.  Stwierdził,  że  to  za
wcześnie na przygotowywanie Raportu o stanie miasta. Jedynym argumentem jest uczestniczenie
w szkoleniach nowoprzyjętej osoby. 
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Radna Zofia Wielemborek poprosiła, żeby powiedzieć coś o powstających w Łowiczu Wodach
Polskich.
Radna Zofia Kroc poinformowała, że na zebraniu Burmistrz z mieszkańcami osiedla w sprawie
ruchu pojazdów na czas budowy ronda w ul. 1 maja, Zarząd Osiedla „Stare Miasto” zaproponował
przedłużenie ul. Magazynowej i połączenie jej z ul. Tkaczew. Zapytała, co Burmistrz sądzi o tej
propozycji.
Pan Janusz  Michalak,  Dyrektor  Zakładu  Usług Komunalnych stwierdził,  że  awarii  się  nie
planuje  i  trudno  powiedzieć  co  było  przyczyną.  Sieć  wodociągowa  w ul.  Powstańców jest  na
głębokości  3  metrów.  Wilgotność  w  gruncie  jest  bardzo  duża.  Wodociąg  jest  z  kamionki  na
sztamunkach  (nasączony  sznurek)  wykonywany  w  latach  1960,  1970.  Były  dwie  awarie  na
ul. Powstańców.  Pracownicy  twierdzą,  że  sznury  mogły  pognić,  gdyż  są  na  połączeniach  rur.
Wpływ na tą awarię może mieć bardziej duża wilgotność gruntu niż ruch ciężkich pojazdów. Nie
jest  planowana  wymiana  wodociągu  na  ul.  Powstańców.  Stwierdził,  że  kamionka  jest  dobrym
materiałem, jedynie połączenia są wadliwe. Poinformował,  że Wody Polskie zajmować będą się
wieloma  rzeczami:  będą  pełnić  rolę  regulatora  cen  (tak  jak  URE dla  energii),  zarządzać  całą
zlewnią m. in. Bzurą. Zajmować się będą również skargami np. na to, że ZUK nie wyraża zgody na
przyłącze wody. Zmieniły się zasady kształtowania taryf za wodę. Zostało zorganizowane szkolenie
dla gmin z powiatu. Prowadzący zgodził się sporządzić taryfy za wodę, jeśli zgłosi się więcej niż
3 gminy, to koszty będą mniejsze. W dniu dzisiejszym do ZUK-u miały te taryfy zostać doręczone.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że Pan Krajewski wystąpił do
miasta o zgodę na wjazd na planowaną inwestycję przy ZEC na ul. Kaliskiej. Otrzymał decyzję
lokalizacyjną na zjazd z ul. Kaliskiej na teren swoich działek. 
Pełnomocnik do utworzenia spółki Zakład Utrzymania Miasta nie został powołany. Poinformował,
że  będzie  konkurs  na  prezesa  spółki.  Planowane  jest,  żeby  przy  okazji  obchodów  100-lecia
odzyskania niepodległości na rondzie Niepodległości przez większość roku wisiała flaga Polski.
W dniu 7 lipca 2018 roku na krótko zostanie powieszona flaga Łowicza.  W ZGM-ie podwyżki
czynszu  są  minimalne.  Wieloletni  Program Gospodarowania  Mieszkaniowym  Zasobem Gminy
Miasta  Łowicza  jest  w trakcie  opracowywania.  Podwyżka  w ZGM-ie  wyniesie  2%,  będzie  na
poziomie  inflacji.  Pozwoli  ona  na  remonty,  utworzenie  funduszu  remontowego.  Stwierdził,  że
wyjaśni z Panią Joanną Miką, Dyrektorem Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej dlaczego zostało
napisane,  że  podwyżka  w  ZGM-ie  wynika  z Wieloletniego  Programu  Gospodarowania
Mieszkaniowym  Zasobem  Gminy  Miasta  Łowicza.  Poinformował,  że  w  Wydziale  Strategii,
Rozwoju oraz Obsługi Przedsiębiorców są zatrudnione 2 osoby. Obecnie zajmują się wnioskiem
„Łowicz  -  centrum  przetwórstwa  rolno-spożywczego”.  Miasto  jest  przed  podpisaniem  umowy
z Centrum  Obsługi  Przedsiębiorców  w sprawie  wniosku  „Po  nitce  z  Łowicza  -  wspieranie
przemysłu  włókienniczego  w  Łowiczu”.  Wydział  niedługo  będzie  realizował  dwa  wnioski.
Wstępnie przygotowywany jest trzeci wniosek. Przypomniał, że Radny Paweł Pięta zwrócił uwagę
na  potrzebę  bieżącego  monitorowania  Strategii  Miasta  Łowicza.  Uznał,  że  jest  potrzeba
zatrudnienia osoby, która się tym zajmie, żeby odciążyć pracowników Wydziału Strategii, Rozwoju
i Obsługi Przedsiębiorców. Osoba ta również zajmie się budżetem obywatelskim. Stwierdził,  że
może w każdej chwili zmienić regulamin organizacyjny urzędu. Osoba ta będzie zajmowała się
raportem o stanie miasta. W przyszłym roku w maja będzie wymóg przedstawienie raportu o stanie
miasta.  Rada  będzie  głosowała  nad  wotum  zaufania  dla  Burmistrza.  Nie  otrzymanie  wotum
zaufanie jest  równoznaczne z referendum.  Nie będzie już uchwały o absolutorium.  Musi  zostać
zatrudniona osoba, która musi mieć czas na przygotowanie się do tego tematu. Poinformował, że
przez ul. Magazynową będą poruszały się ciężkie samochody. Miasto będzie korzystać z terenów
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kolejowych. Miała zostać rozpoczęta budowa nasypu kolejowego. Za zgodą PKP firma „Trakcja”
zmieniła harmonogram prac budowlanych. Od ul. Turystycznej do ul. Kaliskiej będzie przejazd dla
aut osobowych.  
Pan Grzegorz Gawroński, Zastępca Naczelnika Wydziału Spraw Komunalnych poinformował,
że  zostało  wszczęte  postępowanie  administracyjne  na  wniosek  dwóch  osób  zamieszkujących
w pobliżu  ul.  Piłsudskiego.  Prawdopodobnie  postępowanie  zostanie  umorzone,  gdyż  powodem
podtopień  tych  terenów wskazanych  we  wniosku jest  wysoki  stan  wody kanału,  który  biegnie
wzdłuż marketu „Kaufland”. Ziemia, która jest przy ul. Piłsudskiego prawdopodobnie trafi na te
działki przy ul. Kaliskiej.  Właściciel  działek przy ul. Kaliskiej  wystąpił  do miasta o lokalizację
zjazdu. Zjazd będzie wykorzystywany po to by tę ziemię wywieźć. W związku z tym poprawi się
sytuacja wodna na terenach, które były zalewowe. Sprostował swoją wcześniejszą wypowiedź na
temat  segregowania  odpadów  wielomateriałowych.  Odpady  wielomateriałowe  powinny  być
wyrzucane do worka koloru żółtego, a nie jak wcześniej informował do niebieskiego.   
Radny Robert Wójcik stwierdził, że ta wypowiedz go nie uspokoiła. Wywiezienie ziemi na teren
firmy „Maspex” nie jest dobrym pomysłem. Teren tam już podwyższony. Stwierdził, że dojdzie do
obwałowania cieku „Kostka”. Poinformował, że były takie lata, że były duże roztopy, na łyżwach
można było dojechać od targowicy po Zielkowice. Póki co są lata suche, ale wszystko może się
zmienić.  Powstaje  ul.  Dmowskiego,  ciek  „Kostka”  zostanie  obwałowany  i  woda  zaleje  domy
jednorodzinne. Nie wierzy w to, że wpływ na rozlewiska ma kanał przy „Kauflandzie”, a nie ciek
„Kostka”.  Stwierdził,  że  zgłosi  się  z  tą  sprawą  do  nowopowstałej  instytucji  –  Wody  Polskie.
Planowana była zmiana planu zagospodarowania przestrzennego. Radny Dariusz Dzik proponował
budowanie  domów  aż  do  cieku  „Kostka”.  Pobudować  może  się  tam  jedynie  osoba,  która
podwyższy  dużo  ten  teren.  Stwierdził,  że  Inspektor  w  Wydziale  Organizacyjnym  będzie  miał
wyższe wynagrodzenie niż podinspektor. Wyraził zadowolenie, że Burmistrz wzmacnia Wydział
Spraw  Społecznych,  gdyż  o  to  wnioskował.  Poprosił  Burmistrza,  żeby  zwrócił  uwagę,  żeby
wzmocnić  Wydział  Inwestycji  i  Remontów  oraz  Wydział  Finansowy.  Stwierdził,  że  przy  tylu
inwestycjach będzie dużo pracy. Zwrócił uwagę, że na stronie Urzędu Miejskiego jest napisane, że
do zadań Wydziału Strategii, Rozwoju i Obsługi Przedsiębiorców należy przygotowanie przetargów
i projektów umów związanych z realizacją zadań inwestycyjnych ujętych w budżecie Miasta po
otrzymaniu Specyfikacji Istotnych Warunków Zamówienia z wydziałów merytorycznych. Zapytał,
dlaczego ten nabór został ogłoszony do Wydziału Organizacyjnego, a nie do Wydziału Strategii,
Rozwoju i Obsługi Przedsiębiorców. Stwierdził, że to mało zadań jak na inspektora. Zapytał, jakie
będzie miał wynagrodzenie. Jest to dublowanie zadań wydziałów. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Michał Trzoska zawnioskował o wzmocnienie wszystkich
wydziałów  Urzędu  Miejskiego,  o  podwyżki  dla  wszystkich  pracowników,  a  jednocześnie
zmniejszenie kosztów działania urzędu. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  powinno  się  jeszcze
obniżyć  wydatki  bieżące  na  opiekę  społeczną,  jednocześnie  podwyższyć  kryteria  dochodowe.
Poinformował, że w Wydziale Strategii,  Rozwoju i Obsługi Przedsiębiorców nie ma naczelnika.
Pracownicy zatrudnieni zajmują się wnioskami unijnymi związanymi z przedsiębiorcami. Zostanie
zmieniona  nazwa tego wydziału.  Nie musi  wydział  posiadać  naczelnika.  Biuro Kultury,  Sportu
i Organizacji Pozarządowych dobrze funkcjonuje posiadając kierownika. Obecnie są co najmniej
dwa  nabory  pracowników.  Był  nabór  do  Wydziału  Gospodarki  Gruntami,  Planowania
Przestrzennego i Rolnictwa. Nie jest ustalona kwota wynagrodzenia, nie będzie to najniższa pensja.
Poinformował,  że  rozmawiał  z  Panem  Grzegorzem  Pełką,  Naczelnikiem  Wydziału  Inwestycji
i Remontów oraz z pracownikami wydziału o zatrudnieniu dodatkowej osoby. Uzyskał informację,
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że nie ma potrzeby zatrudnienia dodatkowej osoby, poprosili o osobę z robót publicznych do prac
administracyjnych. Przygotowywany jest konkurs na dodatkową osobę w Wydziale Finansowym.
Poinformował, że kanał „Kostka” jest pod stałą kontrolą. Stwierdził, że gdy ukonstytuuje się spółka
Zakład Utrzymania  Miasta zajmie się na początku zadaniami  inwestycyjnymi,  w razie  potrzeby
zajmie się uregulowaniem kanału „Kostka”.  
Radny Robert  Wójcik zapytał,  czy Przewodniczący Rady Miejskiej  i  Burmistrz  tracą  kontakt
z rzeczywistością.  Stwierdził,  że prosił o wzmocnienie Wydziału Spraw Społecznych. Burmistrz
zatrudnił w nim dodatkowe osoby. To znaczy, że Burmistrz słucha jego próśb. 
Radny Dariusz Dzik poinformował, że inwestycja wykonywana przez Maspex jest duża. Te góry
piachu znikną z działki przy ul. Piłsudskiego. Nie spowoduje to zalania domków jednorodzinnych.
Ziemia  jest  tam składowana tymczasowo.  Stwierdził,  że pobudowanie domów od cieku Kostka
w kierunku domków jednorodzinnych to dobry pomysł, gdyż to jest dobry teren. W tamtym miejscu
zawsze był teren zalewowy. Osoby mieszkające przy ul. Kaliskiej podwyższają teren. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza zapytał, czy stwierdzenie, że Przewodniczący
Rady oraz Burmistrz tracą kontakt z rzeczywistością nie jest obraźliwe. 

Ad. 7
Interpelacje, zapytania, sprawy różne. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Pan  Michał  Trzoska poinformował,  że  odpowiedzi  na
interpelacje i zapytania Radnych zostały udzielone w terminie.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że do Rady Miejskiej wpłynęło
pismo  z  Urzędu  Wojewódzkiego  dotyczące  skargi  na  bezczynność  Burmistrza  w  sprawie
ul. Nieborowskiej. 

(stanowi załącznik)
Pismo  zostało  przekazane  Radnym  na  Sesji  Rady  Miejskiej.  Zapytał,  Radnych  czy  dyskusja
o skardze  powinna  odbyć  się  na  Sesji,  czy  powinna  zostać  omówiona  na  Komisji  i  następnie
przedyskutowana na Sesji Rady Miejskiej w marcu. 

Radni nie wyrazili opinii.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  zaproponował  przegłosowanie  propozycji
omówienia  skargi  przez  Komisję  Gospodarczą  i  Rozwoju  Miasta,  a  następnie  na  Sesji  Rady
Miejskiej w marcu:

21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że do Rady Miejskiej wpłynęło
postanowienie  z  Wojewódzkiego  Sądu  Administracyjnego  w  Łodzi  po  rozpoznaniu  skargi
Województwa Łódzkiego na uchwałę z dnia 25 października 2007 roku nr XVII/14/2007 w sprawie
miejscowego planu przestrzennego miasta Łowicza w obrębie ewidencyjnym Górki

(stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska poinformował, że do Rady Miejskiej wpłynęło
pismo z Klubu Gazety Polskiej.

(stanowi załącznik)
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Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Pan Marek Boroski  poinformował,  że w dniu 8 marca
2018 roku uczestniczyć w poczcie sztandarowym będą Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Marek
Boroski, Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Henryk Zasępa, Radny Grzegorz Durka. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował,  że na ponad 20 wniosków
złożonych  do  Urzędu  Marszałkowskiego  w  osi  priorytetowej  6.  Rewitalizacja  potencjał
endogeniczny regionu 10 wniosków przeszło ocenę formalną, a w tym wniosek z Łowicza. Została
do  przejścia  ocena  merytoryczna.  Nasz  wniosek  nazywał  się  „Poprawa  stanu  dziedzictwa
kulturowego  oraz  rozwój  instytucji  kultury  w  Łowiczu”,  a  dokładnie  przystosowanie  parteru
i piwnic  byłego  Gimnazjum  nr  1  na  Miejską  Bibliotekę  Publiczną  wartość  wniosku  to  kwota
4 300 000 zł.
Radny Robert Wójcik złożył interpelację w sprawie wpisania do planu inwestycyjnego na bieżący
rok inwestycji pod nazwą: Budowa chodników po obydwu stronach ul. Wygoda.

(stanowi załącznik)
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  Miasta  Łowicza poinformował,  że  przyszli  do  niego
mieszkańcy ul. Wygoda.  Zadeklarował,  że budowa chodnika na ul. Wygoda będzie wpisana do
budżetu miasta na 2019 rok. Stwierdził, że wniosek jest spóźniony. Mieszkańcy wyszli zadowoleni.
Radny Robert Wójcik poinformował, że wniosek nie jest spóźniony, gdyż o innych latach jest
mowa.  Stwierdził,  że  nie  wszyscy  mieszkańcy  wyszli  zadowoleni  z  Urzędu.  Stwierdził,  że
mieszkańcy  są  zawiedzeni  wynikami  głosowania  z  budżetu  obywatelskiego.  Jest  możliwe
wykonanie tej inwestycji w 2018 roku. Można wykonać etapami: najpierw jedną stronę, później
drugą. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że jest protokół z głosowania
budżetu  partycypacyjnego  miasta  Łowicza  Osiedla  Przedmieście  przeprowadzony  17  listopada
i 7 grudnia 2017 roku oraz internetowo. Protokół został podpisany przez 5 osób. Zarząd Osiedla
Przedmieście  wybrał  większością  członków  zarządu  „Oświetlenie  ścieżki  zdrowia  w  Lasku
Miejskim”  -  136  głosów.  Ponad  400  fałszywych  głosów  internetowych  zostało  unieważnione
i Zarząd Osiedla to uznał.
Radny  Robert  Wójcik stwierdził,  że  nie  kwestionuje  decyzji  Zarządu  Osiedla  Przedmieście.
Zwrócił  jedynie  uwagę  na  kontrowersje  związanie  z  głosowaniem.  Poinformował,  że  nie  jest
członkiem Zarządu Osiedla  i  dlatego  protokołu  nie  podpisał.  Stwierdził,  że  z  informacji,  które
posiada protokół podpisało 3 członków Zarządu, gdyż dwóch nie było na zebraniu, a jedna osoba
obecna na zebraniu nie podpisała protokołu. 
Radny Mariusz Siewiera złożył  interpelację  w sprawie analizy art.  39 ust.  2 punkt  2 ustawy
o finansowaniu  zadań  oświatowych  oraz  przygotowaniu  opinii  prawnej  odpowiadającej  na
następujące pytania:

1. Czy zgodnie z wyżej wymienionym zapisem Rada Miejska może w każdym czasie
podjąć uchwałę o zwiększeniu kwoty dotacji o ustaloną przez nią kwotę na określony przez
nią czas?

2. Czy  udzielone  zwiększenie  zgodnie  z  wyżej  wymienionym  zapisem  podlega  tylko  kwota
udzielona zgodnie z art. 25 ust. 1, 2 i 4?

(stanowi załącznik)
Radna Zofia Kroc poinformowała, że w budżecie miasta na 2018 zostały przeznaczone środki na
usunięcie  azbestu  tzw.  eternitu  z  prywatnych  nieruchomości.  Azbest  jest  toksycznym  środkiem
szkodliwym  dla  zdrowia.  W  sezonie  letni  mieszkańcy  będą  chcieli  usunąć  azbest  ze  swoich
nieruchomości. Zapytała, w jaki sposób miasto pomaga właścicielom nieruchomości w usuwaniu
azbestu.
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Radny Jerzy Stobnicki poinformował, że jest Radnym niezależnym, dzięki czemu jest obiektywny
w ocenie funkcjonowania Rady i Burmistrza. Nie przeszkadza mu to w popieraniu dobrych uchwał
i dobrych decyzji, działań Burmistrza. Nie wszedł do żadnej koalicji, gdyż w przypadku różnicy
zdań i nie porozumień nie musiał z tej koalicji wychodzić.
Radna  Karina  Sędkowska-Staszewska złożyła  interpelację  w  sprawie  modernizacji
ul. Młodzieżowej.

(stanowi załącznik)
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że miasto nie zmieniło zdanie
w sprawie dotacji dla Gimnazjum Pijarskiego. Radni mogą podjąć uchwałę o zwiększeniu dotacji
dla  Gimnazjum  Pijarskiego.  Jeśli  utrzymanie  na  jednego  ucznia  będzie  niższe  to  Gimnazjum
Pijarskie będzie musiało pod koniec roku zwrócić większą kwotę. Gimnazjum Pijarskie wiedziało,
że nie ma dwóch klas gimnazjalnych. Przy planowaniu budżetu wiedzieli, że wydatki będą mniejsze
o 1/3. Miasto uzasadniło swoją decyzję. 
Miasto czeka na środki w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej,
wtedy miasto ogłosi nabór wniosków o sfinansowanie zadań z zakresu usuwania azbestu i wyrobów
zawierających  azbest  z  terenu Miasta  Łowicza.  Poinformował,  że przy ul.  Młodzieżowej  przed
żłobkiem „Koliberek” jest grunt prywatny i nie ma możliwości wykonania parkingu w tym miejscu.
W budżecie obywatelskim na osiedlu Bratkowice wygrało zadanie „Poprawa bezpieczeństwa dzieci
uczęszczających do Szkoły Podstawowej nr 7 – dotyczy ruchu na ul. Młodzieżowej, modernizacja
ulicy, utworzenie przejścia dla pieszych i progów zwalniających. Poinformował, że Radny Krystian
Cipiński był u Burmistrza w tej sprawie. 
Radna Karina Sędkowska-Staszewska poprosiła o włączenie jej w ten projekt. Poinformowała, że
jest jednym z rodziców dziecka ze Szkoły Podstawowej nr 7 i jest w stałym kontakcie z rodzicami
ze szkoły.  
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta Łowicza poinformował, że projektu jeszcze nie ma.
Poinformował,  że Radna Karina Sędkowska-Staszewska zostanie  zaproszona na konsultacje  jak
projekt zostanie wykonany. 

Ad. 8
Przewodniczący Rady Miejskiej –  poinformował,   że  następna Sesja planowana jest  na dzień
29 marca 2018 r. godz. 12.00.
W planie Sesji zaplanowano:

1. Sprawozdanie  z  realizacji  Miejskiego  Programu  Profilaktyki  i  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych  oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2017 rok.

2. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łowiczu za rok 2017
oraz planowane działania i potrzeby na rok 2018.

3. Sprawozdanie z realizacji „Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie i Ochrony Ofiar
Przemocy w Rodzinie dla Gminy Miasta Łowicz na lata 2016 – 2020 ” w roku 2017.

4. Sprawozdanie z realizacji „Miejskiego Programu Wspierania Rodziny dla Miasta Łowicza na
lata 2016 – 2018” w 2017 roku.

Informację  o  planowanych  posiedzeniach  komisji  w  miesiącu  marcu  2017r.  przedstawił
Przewodniczący Rady Miejskiej.

Ad. 9
Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował za dyskusję i udział w obradach.
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Na tym zakończono obrady LV Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

 

Protokołowała: Katarzyna Marczak
Sekretarz Sesji:

Józef Szczepanik
Przewodniczący Rady:

Michał Trzoska
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